
Raadscommissie Ruimte (7 dec. 2017)

Mijn naam is Frans Smit
Ik coördineer de Ecologische Werkgroep Weert Zuid.
 
De titel die ik mijn inspreekbeurt van vanavond zou willen geven is : 

De taurossen en het spel van de misleidingen.
 
Dat spel begon al direct in het begin van de aanwezigheid van Ark in onze Weerter gebieden. 
Op 16 juli 2010 werd de klimaatbuffer “gelanceerd” op de Graus, naast het Wijffelterbroek. 
Daarbij werd een grote libel van prikkeldraad op een paal geplaatst, als teken van het 
voornemen van stichting Ark om hier de streek te gaan “onthekken”.....
Maar..... er viel hier helemaal niets te onthekken. Onze streken hebben géén historie van 
afzettingen van prikkeldraad. 
Inmiddels staan er door toedoen van Ark kilometers prikkeldraad. De libel van prikkeldraad is 
daarmee wat mij betreft het symbool geworden van de misleiding: Zeggen dat je 
prikkeldraad gaat weghalen, maar het vervolgens gaat plaatsen. 
 
En toen kwamen de taurossen. De weerstand bij de plaatselijke bevolking en onze 
Ecologische Werkgroep, was groot. De taurossen zijn een kruisingsproduct van mediterrane 
runderen met zoveel mogelijk genen van de oeros. Daarbij bleek het de bedoeling grote 
gebieden aaneen te sluiten om de taurossen vrij rond te kunnen laten lopen. Het 
moesten sociale kuddes zijn, inclusief stieren en kalveren. 
Ook hier bediende Ark zich van de tactiek van de misleiding. Zij stelden dat het een eis was 
van de provincie. Dat verhaal is men blijven herhalen. Maar het is een onjuist verhaal. Het is 
geen verplichting, het staat niet in de overeenkomst tussen Ark en de provincie (van 14 sept. 
2010). 
Sommigen concluderen uit het feit dat het oerrund genoemd wordt als een soort bij de 
soortbeschermingsprogramma’s, dat het een verplichting is. Ook dat is onjuist. Het oerrund 
is een uitgestorven soort, en kan dus nooit opgenomen worden in een 
soortbeschermingsprogramma. Dat is een truuk. Iets dat juridisch niet kan, heeft in een 
contract geen rechtsgeldigheid. 
 
Door de taurossen ging de discussie alleen nog maar over de veiligheid. Maar, in plaats van 
gewoon te stellen dat men geen taurossen wilde, zoals de Belgen deden, bleef men elkaar 
maar aan het lijntje houden. 
Om deze patstelling te doorbreken, werd de onafhankelijke Commissie Verbetering 
Begrazingsbeheer Kempenbroek in het leven geroepen. Ook hier een misleiding: deze 
commissie was niet onafhankelijk. En de opdracht die de commissie meekreeg ook niet: uit 
een persbericht werd plotseling duidelijk dat er een protocol zou zijn waarin stond dat 
“jaarrondbegrazing met sociale kuddes runderen niet ter discussie stond”. 
Deze commissie kwam met een “Advies begrazingsbeheer Kempen~Broek”. Dit is 
geaccepteerd door Ark, V.NM, Gemeente, Provincie en min of meer door de dorpsraden. 
Overigens níet door de Ecologische Werkgroep Weert Zuid, en zeker ook niet door vele 
anderen die van de gebieden gebruik maken, al dan niet in verenigingsverband. De oorzaak 
dat vele gebruikers van de gebieden niet vertegenwoordigd zijn, is de positie van de 



Klankbordgroep. Dat is een klankbordgroep van de Dorpsraden, en daar vallen vele 
gebruikers van de gebieden niet onder.
 
Letterlijk staat er in het rapport van de commissie: “In door Taurosachtigen begraasde 
gebieden die aan het eind van het eerste kwartaal van 2016 een oppervlakte van minimaal 
100 hectare hebben, adviseert de commissie om de Taurosachtigen te handhaven.” Wat niet 
consistent is met de volgende zin:  “Als alle door ARK voorziene uitbreidings- en 
verbindingsmaatregelen doorgaan, gaat dit om de gebieden: Loozerheide, Laurabosgebied, 
en het grensoverschrijdend gebied Wijffelterbroek ”. Waardoor het gedraai en gemanipuleer 
opnieuw kon beginnen, want aan het eind van het eerste kwartaal van 2016 waren zowel het 
Wijffelterbroekgebied als het Loozerheidegebied kleiner dan 100 ha, en bleef Ark rustig 
doorgaan met het aaneensluiten van de gebieden tot meer dan 100 ha. Bij het 
Loozerheidegebied is dat sinds kort gelukt en bij het Wijffelterbroekgebied is dat nog steeds 
niet gelukt. Voor het Laurabosgebied geldt dat er per datum eind april 2016 geen grote 
grazers liepen. En ook al langere tijd bewust niet liepen, omdat ze teveel jong groen 
wegvraten. Gezien het geknoei met de uitgangspunten voor deze drie gebieden, lijkt het 
raadzaam de eerste formulering te handhaven, nm. dat het gaat om gebieden die eind april 
2016 door taurossen werden begraasd en toen groter waren dan 100 ha. Daar valt het 
Laurabosgebied niet onder.
 
Wat we van de voortgang mogen verwachten ligt in dezelfde lijn. Gebieden worden nog 
steeds aaneengesloten tot gebieden groter dan 100 ha. En dan vinden Ark en opvolger 
Vereniging Natuurmonumenten vroeg of laat dat er taurossen mogen lopen. Dat is ten 
onrechte met de Loozerheide gebeurd, en we mogen verwachten dat dat op enig moment 
met het Wijffelterbroekgebied zal gebeuren. Maar dat plan is wel al lang afgeketst.  Daarom 
moet men ophouden met gebieden met elkaar te verbinden, omdat we dan bezig zijn een 
plan uit te voeren dat reeds afgewezen is.
 
Voor het Laurabosgebied bestaat er tussen Vereniging Natuurmonumenten en Gem. Weert 
bovendien een erfpachtovereenkomst. Gemeente Weert mag meebepalen welke begrazing 
men daar wil. Het woord grote grazer wordt in de erfpachtovereenkomst niet gebruikt. Er 
wordt gesproken over begrazing. Expliciet heeft Vereniging Natuurmonumenten daar de 
laatste jaren geen grote grazers laten grazen. 
Het is de mening van de Ecologische Werkgroep Weert Zuid dat gemeente Weert beter door 
kan gaan op de lijn die Defensie al veel langer in dit gebied is ingeslagen: begrazing met 
schapen. Gemeente Weert is in de positie om Vereniging Natuurmonumenten daartoe te 
bewegen.
 
Aan de gemeenteraad zou ik willen vragen: pak uw controlerende taak op in deze hele 
kwestie. Misschien helpt het als u zich realiseert dat we het hier hebben over tientallen 
miljoenen Euro’s die bedoeld waren om een stuk Weerts grondgebied een face lift te 
geven. Geloof niet alle mooie verhalen. Controleer of afspraken worden uitgevoerd op de 
manier zoals ze bedoeld waren. 
En controleer heel zeker of er inzake de erfpachtovereenkomst tussen u en Vereniging 
Natuurmonumenten juist gehandeld wordt. 
 
Ik dank u voor uw aandacht.          Frans Smit, 6-12-2017


